
Iz Gradca. (V deže lnem zboru) se je v 
šolskih zadevah sklenilo: 1. Šolske knjige se ne 
smejo prepogosto spreminjati, da se večkrat celo 
nepotrebni stroški ne delajo z vednim kupovanjem 
novih knjig. 2. Šolske oblasti imajo skrbeti, da 
se neprilikam, ktere so na večih krajih iz tega 
nastale, da morajo otroci po osem let v šolo ho
diti, v okom pride. 3. Deželni odbor ima nalogo, 
da se realna gimnazija v Ptuju v Čisto gimnazijo 
spremeni. 4. Vlada se naprosi, da prevzame ptujsko 
gimnazijo na svoje stroške. Predlog, kterega je 
g. Kukovec stavil, da bi se za slovenske šolske 
knjige skrbelo, je ostal na cedilu iz enakih uzro
kov kakor pismo na cesarja. 5. Šolske oblasti mo
rajo, preden zahtevajo, da se kaka šola zida, pre
dela ali zvekša, poprej tiste poprašati, kteri stroške 
trpijo, in potem še le smejo, če so ti privolili,daljne 
obravnave vpeljavati se. 6. Šolske oblasti imajo 
gledati na to, da krajni šolski sveti s šolskim de
narjem modro gospodarijo. 7. Deželni šolski svet 
ima nalogo, a) skrbeti, da se pri učiteljskih izpi
tih tako strogo ne postopa kakor do zdaj, kar to pri
čuje, da jih redno polovica pade; b) deželnemu 
zboru natanko poročati o stanji šol, kar se le
pega obnašanja in ved tiče; c) naj bi se proti tistim 
učiteljem, kteri še praktične skušnje nimajo, pre
strogo ne postopalo; d) naj skrbi za slogo med uči
teljem in katehetom tudi s tem, da ne izdaja takih 
ukazov, po kterih bi ta sloga škodo trpela; e) gle
dati, da se za šolo negodni otroci, ki so slabi ali 
še niso 6 let stari, ali kteri so od šolskih oblast
nij oproščeni, ne vpisujejo v šolske matrike. Za
grizeni nemčur, znani grajščak Kameri v Wild
hausu nad Mariborom, je pri tej priliki pokazal, 
da je sovražen duhovnikom pa tudi pravi prijatelj 
učiteljem ni. Bil je namreč močno hud, zakaj se 
gleda na slogo med kateheti in učitelji! Sloga med 
temi mu je torej trn v peti, večni ravs in kavs 
povoljen!? (Dalje prih.) 

Iz Čadrama. (Glede na vinstvo) naša 
župnija na Pohorskem podnožji ležeča ni med 
zadnje računiti bodi v oziru na množino bodi na 
dobroto vinske kapljice. Kajti po vseh gričih je 
vinska trta zasajena, posebno pa cela Ugovska 
gora, kjer dober Ugovčan (Augenbacher) raste, ki 
nam v dobrih letinah daje izvrstno starino. Uima 
stalnega deževja je kakor v Mariboru tudi nam 

Dopisi. 

nagajala in tudi smod ali pikec se je že junija in 
tudi pozneje v nekterih vinogradih prikazal in ve
liko kabrnikov čisto osmodil, a vendar smo se še 
zmiraj polovice več od lanskega pridelka nade
jali in se tudi po večem nismo zmotili. Ugovčani 
s svojo najboljšo kapljo pa niso samo polovice 
več od lani pridelali, temuč po večem toliko, da 
se malo kteri spominjajo, da bi bili kedaj več, 
kakor letos natrgali. Po večem je vsem posode 
zmanjkalo in kjerkoli si sel konec vinotoka, slišal 
si za posodo popraševati. Kajti kdor si ga je 10 
polovnjakov nadejal, ga je navadno 10 štrtinjakov 
nalil. Vina nam res ne manjka, ali cene tudi pri 
nas skoraj nijene nima, ker tujih kupcev pogre
šamo. Državni poslanec g. dr. Vošnjak je kar po 
vseh Svetih več štrtinjakov mošta nakupil in ga 
je po 40 fl. plačeval in še nekteri drugi kaj ma
lega, a zdaj ko imajo oni že polne kleti, je vse 
tiho in težko se kaj strži z vinom. Krčmarji že 
za čisto pretočen štrtinjak komaj po 36 fl. pla
čujejo. Tej prikazni, da k nam tujih kupcev ni, 
sta menim 2 poglavitna uzroka; prvi je, da po
grešamo bližnje ceste skoz Oplotnico in čadram 
na Bistrico in Konjice, ker zdajšnja pelja v dalj
nem ovinku na veliko cesto črez tamošnje strme 
klance in voznina drago stane, 4 fl. pri štrtinjako, 
kar je pri nizki ceni vina jako veliko. Drugič še 
mi zmiraj preslabo skrbimo za prav dober pride
lek, ker v slabih letinah, med ktere tudi letošnje 
vino, kar dobroto zadeva, spada, se le izvrstna 
kapljica lehko proda. Kdor pa tiste hoče dobiti, 
mora umeten vinorejec biti, kakor tukaj v našej 
bližini g. dr. Vošnjak, ki ima posebni stroj, da 
tudi belo grozdje opetla in le zdravo zbira v eno 
posodo, petle in gnjilobo pa v drugo, in ker tudi 
žlahtne trte sadi, ima prav dobro kapljico. Ako 
bomo mi med večjimi lastniki takih vinorejcev več 
kedaj učakali, bo naše vino začelo prav dobro 
sloveti in ga bomo tudi laglje spečali. Zdaj se pri 
nas gotov denar le še za živino dobi, ktere tudi 
letos lehko vsi obilno redimo, ker smo krme prav 
obilno pridelali, pa kakor za drugo, tudi za živi
norejo pri nas ničesar ne storimo in posamesen 
ubog kmetovalec tudi kaj zdatnega ne more, ako 
soseske roke križem držijo. Ljubljanske Novice 
in „Slov. Gospodar" sta nam že tolikokrat ome
njala, da, ako hočemo lepe živine odrediti, moramo 
za žlahtno pleme skrbeti, in kaj bote rekli kmeto
valci, ako poročam, da v naši Oplotniški srenji, 
ki šteje črez 2000 prebivalcev iu več kmetov, ki 
redijo po 8—10 glav in še več goveje živine, ni 
ne enega p r a v e g a b i k a in se morajo krave 
v tuje soseske, kakor na Dobravo ali Prihovo, go
niti. Ker je pa premalo plemencev, je tudi potem 
več jalovk, ki niso za druga, kakor da se za me
sarja opitajo ? Tukaj bi imeli soseskini zastopi kaj 
s prošnjo do kmetijske družbe v Gradcu storiti ali 
pa z lastno mošnjo ali po zloženih doneskih živi
norejo in blagostanje občanov podpirati. Kedaj 
se bomo tega učakali? 


